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گزارش

خانواده هاي ۴نفره دهك هاي ضعیف
 در مجموع ۸۳۴ هزار تومان یارانه می گیرند

یارانه ۱۲۰هزارتومانی رئیسی
 به چه گروه هایی می رسد؟

شرق: خلاصه یکی از مهم ترین نکات لایحه  �
بودجه ۱۴۰۱ حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و پرداخت 
یارانــه  جبرانی برای جایگزینی آثار آن اســت. 
این یارانه البته قرار اســت به دهک های پایین 
اختصــاص یابد هرچند هنــوز جزئیات دقیقی 
دربــاره آن قطعی نشــده  اســت. در تازه ترین 
اخبار البته نزدیکان دولــت و همچنین برخی 
نماینــدگان مجلــس می گویند کــه دو یارانه 
نقدی و معیشــتی به قوت خــود باقی خواهد 
ماند و برخی افراد یارانه ســومی هم دریافت 
خواهند کرد که میــزان آن بین ۹۰ تا ۱۲۰ هزار 

تومان خواهد بود. 
دراین باره پیش تر «محمدرضا میرتاج الدینی»، 
نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس، در 
توضیحاتی گفته بود که «دولت ارز ۴۲۰۰ تومانی 
را به جز گنــدم و دارو حذف کرده و راهکارهایی 
بــرای جبران قــدرت خرید مــردم در نظر گرفته 
اســت؛ یعنی آن مقدار که ارز ترجیحی برداشته 
می شود، متناســب با آن یارانه به جامعه هدف 
داده شده و یارانه نقدی افزایش پیدا می کند. این 
موضوع هم تورم زا نیســت لذا می توان گفت که 
با حذف ارز ترجیحی و کنترل های مناسب دولت 

تورم به وجود نمی آید». 
ایــن توضیحات البتــه جزئیات ایــن یارانه را 
مشــخص نکرد و در بودجه هم توضیح شفافی 
ذکر نشــده امــا گفته های یکی دیگــر از اعضای 
این کمیســیون تا اندازه  ای راهگشاست. «جعفر 
قــادری»، عضــو کمیســیون برنامــه و بودجه 
مجلــس، به تازگی دراین بــاره گفت که دولت با 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانــی یارانه جدیدی پرداخت 
می کند، پس عمــلا تفاوتی بــرای مصرف کننده 
نخواهد داشت. قادری که با ایسنا سخن می گفت 
با اشاره به جزئیات لایحه بودجه ۱۴۰۰ گفت:  در 
بخش مالیات هــا، دولت معافیت های مالیاتی را 
افزایــش داده و معافیت مالیاتــی برای کارکنان 
پنج میلیون تومان در نظر گرفته شده است، پس 
از نظر مالیاتی فشاری بر مجموعه و گروهی وارد 

نمی شود.
 این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
درباره حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی در بودجه اظهار 
کرد: دولت ارز ۴۲۰۰ تومانی را به جز گندم و دارو 
حذف کرده اســت، پس قیمت نان و دارو تغییر 
نمی کند. درســت اســت که نانوا آرد را با قیمت 
آزاد خریــداری می کند اما عملا بــا قیمت قبلی 
می فروشــد و مابه التفــاوت را از دولت می گیرد 
پــس تفاوتی به حال مصرف کننده ایجاد نشــده 
و فقــط از اتلاف گندم و نان و روانه شــدن آن به 
ســمت دامداری ها جلوگیری می شــود. قادری 
افــزود: دولت برای حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی ۱۰۰ 
هزار میلیارد تومــان در نظر گرفته تا با حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانــی یارانه به دهک هــای اول تا هفتم 

پرداخت کند.
 چهــار دهــک اول ماهانه حــدود ۱۲۰ هزار 
تومان و ســه دهک بعدی ماهانه حدود ۹۰ هزار 
تومــان مازاد بر یارانه قبلــی دریافت می کنند. او 
مجــددا گفت: دولــت ارز ۴۲۰۰ تومانی را حذف 
کــرده اما به جــای آن حدود ۱۰۰ هــزار میلیارد 
تومان یارانه جدید پرداخت می شود پس نگرانی 
از بابــت حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی وجــود ندارد، 
چون دولت آن را در جای دیگر پرداخت می کند 

و قدرت خرید مردم حفظ می شود.
با این توضیحات حالا میزان یارانه دریافتی 
خانوارهای مختلف در ســال آینده شــفاف تر 
می شــود که اگر فــرض کنیم گفته هــای این 
نماینده مجلس عملی شود می توان تخمینی 
از میــزان یارانه یک خانوار چهارنفره در ســال 
آینده داشت. به طور خلاصه مبلغ یارانه نقدی 
برای همه افراد ثابت است و ماهانه ۴۵ هزارو 
۵۰۰ تومــان اســت. یک خانــوار چهارنفره در 
هر دهکی که باشــد، ماهانه ۱۸۲ هزار تومان 
یارانه نقدی دریافــت می کند. علاوه بر این یک 
خانوار چهارنفره ماهانه ۱۷۲ هزار تومان یارانه 
معیشــتی یا یارانه بنزین دریافت می کنند. حالا 
قرار اســت یارانه جدیدی هم به حســاب این 
خانوار ها واریز شــود. مبلــغ یارانه جدید برای 
یک خانوار چهارنفــره ۴۸۰ یا ۳۶۰ هزار تومان 

است. 
با توجــه به اینکه این یارانه قرار اســت به 
دهک هــای پاییــن درآمــدی پرداخت شــود، 
می توان گفــت خانوار های پنج تا هفت دهک 
اول جامعــه هر ســه این یارانه هــا را دریافت 

می کنند.
 پــس با یک جمع و ضرب ســاده می توان 
جمع بندی کرد که یک خانوار چهارنفره که در 
دهــک اول تا چهارم قرار دارد، ســال آینده در 
مجموع ۸۳۴ هزار تومان یارانه می گیرد و یک 
خانوار چهارنفره کــه در دهک پنجم تا هفتم 
قرار دارد هــم ۷۱۴ هزار تومــان یارانه نقدی 
دریافت خواهد کرد. البته مبنای این محاســبه 
گفته های برخی نزدیــکان دولت و نمایندگان 
مجلس اســت و بــرای بررســی دقیق تر باید 
منتظــر تغییــرات ایــن لایحــه و همچنیــن 

توضیحات روزهای آتی باشیم.
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بررسی های «شرق» نشان می دهد که در  لایحه بودجه سهم احیای زاینده رود لحاظ نشده است

بودجه ۱۴۰۱؛ استخوان لای زخم زاینده رود
تداوم تخصیص بودجه به طرح های بارگذاری جدید بر  زاینده رود  از  نکات دیگر لایحه  است

ادامه از صفحه اول

کامبیز  چشم و چراغ  ما  بود
...کتابــی که وقتــی کامبیز به ایران آمــده بود، در 
همان اولین دیدار گفت به دستش رسیده است. کتابی 
که استاد داریوش رادپور هنرمند و کارتونیست بزرگی 
که سال ها قبل از ۵۷ ایران را ترک گفته و در مطبوعات 
ایتالیا اعتبار و مرتبتی دارد نیز در اولین گفت وگوی مان 
به جایــش آورد. کاریکاتور دغدغــه نوجوانی و همه 
عشــقم بوده است، شاید عشــقی تحمیلی، با ملائک 
و الهه هایی بر فــرازش. کامبیز درم بخش قله ای بود 
در این دنیای کمیک. در جهانی ساکت و آرام که تنها 
به مدد خط و رســم و تبصر، تازیانه ها بر ســر ها فرود 
می آورد؛ بلکه جهانــی را آدم کند. و همه چیز طوری 
پیش رفت که در ادامه و با کار در روزنامه چنان درگیر 
کاریکاتور مطبوعاتی و حواشــی اش شدم که پیش از 
دیپلم و فصل انتخاب  رشته، شد رشته و شغلم. کامبیز 
هنوز هــم تا ابد، برای من اســطوره و الگویی بود که 
می دانستم زنده است. می دانستم که ایران نیست. چند 
سالی از انتشار کتاب فصل کاریکاتور، جنگ یادشده که 
با مشارکت تصویری و مکتوب اکثریت کارتونیست های 
زنده مقیم داخل گرد آورده بودم، می گذشت. ناگهان 
خبری از کامبیز رســید. کامبیز درم بخش به موطنش 
بازمی گردد. مگر می شود؟ چطور ممکن است. او که 
بارها در ستون های افشاگرانه کیهان علیه اش مطلب 
منتشر شده بود و اصطلاحا ضدانقلاب خطاب می شد، 
او که برای کارتونیســت تازه نفســی مانند من، استاد، 
الگو و اسطوره و افسانه قلمداد می شد؛ راهی تهران 
اســت. در ضمیمه روزنامه حیات نو، صفحه کارتون 
را بــه او اختصــاص دادم با این تیتــر: کامبیز به ایران 
خوش آمدی... . کامبیز بــه ایران خوش آمد. بالطبع، 
در بدو ورود، به جز نزدیکان و هم صنفان و آشــنایان، 
استقبال گرمی از استاد نشد. زنده یاد احمدرضا دالوند 
در روزنامه ایران ســتونی برایش باز کرد. کارهایش را 
چاپ کرد و شماره به سه نرسید. کسی چه می دانست. 
شــاید کامبیز ممنوع الکار شده است! زنده یاد کیومرث 
صابری فومنی عزیز که بر گردن فرهنگ و هنر و جامعه 
طنز ایران بســیار حق دارد، از یار دیرینه بسیار حمایت 
کــرد. اصلا او بود که آمدن کامبیز را رســمیت خبری 
داد. کامبیــز تهران بود. در دســترس. اولین دیدارمان 
بلافاصله بعد از ورودش به ایران در گالری معصومه  
خانم سیحون رقم خورد. با توکا بودیم. کامبیز همراه 
یکــی از برادرانش کــه بانکدار بود، مــن و توکا را به 
منزل شــان بردند. هنوز خانواده  کامبیز به ایران نیامده 
بودنــد و کامبیز میهمان فامیل بــود. در همان دیدار 
نخست، درست زمانی که موسیقی کورش یغمایی از 
دستگاه پخش می شد، کامبیز درم بخش تحفه هایش 
را برای من و توکا رو کرد. ده ها کیف حمل اثر با دریایی 
از پیش طرح هایی که ما اتود می گفتیم و طرح اولیه... 
و خوب می دانســتیم چون اولین تراوش و احســاس 
طراح اســت بــر کاغذ، حســی اصیــل در آن نهفته 
است. کامبیز گفت: «تو خارج همین ها را در گالری ها 
می فروشــند!». دو ســال پیش از آن، هنگام تعطیلی 
مطبوعات و بی کاری کاریکاتوریســت های مطبوعات 
مســتقل، تجربه برپایی نمایشــگاهی با حضور جمع 
اســتادان بی کار را در یک گالری داشتم و همان زمان 
هم دستگیرم شــده بود که این رسانه غیرمطبوعاتی 
زمین سســتی اســت برای کارتون و این هنر جوان در 
مارکت هنر جایــی ندارد؛ اما کامبیز پیشــی گرفت و 
تمام گالری های شــهر را فتح کرد. مخاطبان کارتون 
و کاریکاتور را با دیوار گالری آشــنا کرد. او هنر کارتون 
را پیش از آنکه زنده یاد اردشــیر محصص از میان مان 
درگذرد و کارهایش بــه گالری ها و حراجی های گران 
راه یابد، ارزشمند کرد. شاید قیمت گذاری او بر آثارش 
در مقایســه با نقاشــی های بازاری و آغداشلو رقمی 
نبود؛ اما هرچه بود واقعی بود. او مسیری را، راهی را، 
نشــانم داد که امروز حاصلش ده ها نمایش کارتون و 
کاریکاتور در گالری های معتبر کشور است. کامبیز که 
هواخواهان و شــاگردانش او را عمو خطاب می کنند، 
برای من پدری بود که در هزاران گپ وگفتی که بی نقلِ 
سخنی از سیاســت در کنارش زدیم، با هر جمله اش 
چــراغ راهی بــود و تنها داغی که به دل مان نشــاند 

رفتنش بود.

عاطفه علیــان: لایحه بودجه ۱۴۰۱ روز یکشــنبه از 
ســوی رئیس جمهور بــه مجلس ارائه شــد. مبلغ کل 
بودجه، بالــغ بر ســه هزار و ۶۳۱ هزار میلیــارد تومان 
اســت که شــواهد حاکی از آن اســت که سهم احیای 
زاینده رود لحاظ نشــده اســت. بررســی لوایح بودجه 
نشــان می دهد حد فاصل ســال های ۹۶ تــا ۹۹، بیش 
از ۱۳۷ میلیــارد تومان و در ســال ۱۴۰۰، صــد میلیارد 
تومــان برای اجرای طرح انتقــال آب بین  حوضه  ای از 
حوضه آبریز گاوخونی به حوضه آبریز کارون، موســوم 
به بن-بروجن از ســوی دولت اختصاص یافته اســت. 
همچنین برای ســال ۱۴۰۱، بیــش از ۹۰ میلیارد تومان 
بودجه برای این پروژه پیش بینی شــده و بررسی جمع 
کل بودجه پیش بینی شــده طرح گویای آن است که در 
این طرح فاقد تأییدیه ارزیابی زیست  محیطی، ملاحظات 
اقتصادی نیز مد نظر قرار نگرفته اســت؛ به گونه ای که 
مقایسه ظرفیت اســمی طرح با برآورد بودجه بیش از 
۵۷۸ میلیارد تومانی آن نشان می دهد این طرح علاوه 
بر فقدان الزامات قانونــی و تبعات اجتماعی و امنیتی 
احتمالی در حوضه مبدأ، یکی از پرهزینه ترین طرح های 
آبرسانی وزارت نیرو در یک دهه اخیر بوده است. این در 
حالی است که در صورت بهره برداری این طرح از مبدأ 
زاینده رود، هزینه های سرسام آور پمپاژ آب از زاینده رود 
تا ارتفاع بیش از دو هزار متر از سطح دریا را نیز باید به 

هزینه های اقتصادی این طرح اضافه کرد.
 طرح بن-بروجن چیست؟

از  آب  انتقــال  طرح هــای  از  یکــی  سال هاســت 
سرچشمه به نام بن- بروجن خبرساز است. اما جزئیات 
ایــن طرح چیســت؟ «منیره کرباســچی»، کارشــناس 
محیط زیســت، درباره این طرح و مراحل طی شــده آن 
به «شــرق» می گوید: « طرح انتقال آب بین  حوضه  ای 
از حوضــه آبریــز گاوخونی بــه حوضه آبریــز کارون، 
موســوم به بن-بروجن، با وجود فقدان گزارش ارزیابی 
زیســت محیطی و تأییدیــه موضوع مــاده ۲ آیین نامه 
ارزیابی اثرات زیســت محیطی طرح های بزرگ تولیدی، 
خدماتــی و زیربنایی مصــوب ۹۰/۱۱/۰۳ هیئت وزیران، 
از ســال ۱۳۹۱ بدون طی مراحل قانونی دریافت تأییدیه 
گــزارش ارزیابی زیســت محیطی، در پیوســت بودجه 
سنواتی کشــور از ردیف اجرائی برخوردار شده است». 
او با اشــاره به مصوبه شــورای عالــی حفاظت محیط 
زیست در خصوص تعیین طرح ها و پروژه های مشمول 
انجام مطالعات ارزیابی زیست محیطی در خرداد سال 
۹۰ ادامه می دهد: طبق اعــلام نظر معاون وقت آب و 
آبفای وزارت نیرو، نظر کارشناســی وزارت نیرو مبنی بر 
تأمین آب طرح آبرســانی به شهرها و روستاهای محور 

بن- بروجن از محل انتقال آب سبزکوه بوده است.
این کارشناس محیط زیست اضافه می کند: مصوبه 
شــورای عالــی حفاظــت محیط زیســت در خصوص 
تعییــن طرح ها و پروژه های مشــمول انجام مطالعات 
ارزیابی زیســت محیطی در مهرماه ســال ۹۰ ابلاغ شده 
اســت. او اظهار می کند: چند ماه بعد در آبان  سال ۹۰، 
ســعید یوســف  پور، مدیر  کل وقت محیط زیست استان 
چهارمحال و بختیــاری، بی توجــه به مصوبه شــورای 
عالــی حفاظت محیــط زیســت در خصــوص تعیین 
طرح ها و پروژه های مشــمول انجام مطالعات ارزیابی 
زیست محیطی، اجازه عملیات لوله گذاری اصلی پروژه  
را صادر و مراحل بعدی اجرای پروژه را منوط به ســایر 

مجوزهای لازم معرفی می کند.
کرباســچی با اشــاره به آغاز عملیات اجرائی طرح 
بدون گزارش ارزیابی زیســت محیطی و بــدون تأییدیه 
گــزارش ارزیابــی زیســت محیطی الزامی از ســال ۹۱، 
تصریح می کند: در ســال ۹۵ ســعید متصدی، معاون 
وقت محیط زیســت انســانی ســازمان محیط زیست، 
در نامــه ای بر فقدان گــزارش و تأییدیه گزارش ارزیابی 
اثرات زیست محیطی الزامی برای طرح موسوم به بن- 
بروجــن تأکید و مجریان و کارفرمــا را به پیگرد قانونی 

تهدید می کند.
او ادامــه می دهــد: در ســال ۹۵، رحیــم میدانی، 
معاون وقت آبفای وزارت نیرو، در پاسخ به نامه سعید 
متصدی، با استناد به اینکه پروژه غیرقانونی بن- بروجن 
قبلا ردیــف بودجه ملــی دریافت کرده اســت، ضمن 
پذیرش ضمنی فقــدان تأییدیه گــزارش ارزیابی اثرات 
زیست محیطی برای طرح انتقال آب بین  حوضه  ای بن-
بروجن به اقامه ادلــه ناکافی در توجیه ادامه عملیات 

اجرائی غیرقانونی این طرح می پردازد.
توجیه ادامــه یک طرح عمرانی فاقــد تأییدیه های 
الزامــی، بــا مستمســک قرار دادن برخــورداری طرح 
از ردیــف بودجــه، نمی توانــد مقبــول باشــد؛ چرا که 
اختصاص ردیف بودجه به طــرح مذکور، پیش از طی 
روند قانونی پیش بینی شــده در آیین نامه ارزیابی اثرات 
زیست محیطی، خود محل اشکال جدی بوده و مصداق 
تخلــف در فراینــد تخصیــص بودجه بوده و هســت. 
همچنیــن برخورداری از برخی الزامــات قانونی، نافی 
لزوم ســایر الزامات قانونی اجــرای طرح های عمرانی 
نیســت و بنابراین ادعاهای مطرح شده در نامه معاون 
وقــت آب و آبفــای وزارت نیرو فاقد اعتبــار حقوقی و 

قانونی است.
طرح انتقــال آب بیــن  حوضه ای از حوضــه آبریز 
گاوخونــی به حوضــه آبریــز کارون، موســوم به بن-
بروجن از سال ۹۵ تاکنون بدون رعایت الزامات قانونی 
آیین نامه ارزیابی اثرات زیســت  محیطی، ردیف بودجه 
ملــی دریافت کرده و عملیات اجرائی غیرقانونی تداوم 

یافته است.
باز هم در همیــن ارتباط کرباســچی، فعال محیط 
زیســت، با اشــاره به نظام نامه تخصیــص آب (بخش 

اولویت های تخصیص آب و تخصیص از منابع سطحی) 
می گوید: مصوبات جلســات دهم و ســیزدهم شورای 
عالــی آب و همچنین مصوبات جلســه های چهارم و 
دوم شــورای هماهنگی مدیریت یکپارچه حوضه آبریز 
زاینــده رود و مــاده ۳ آیین نامه نحــوه حفاظت، احیا و 
مدیریت تالاب های کشــور دلایل غیرقانونی بودن طرح 
انتقال آب بین  حوضــه ای از حوضه آبریز گاوخونی به 

حوضه آبریز کارون، موسوم به بن-بروجن است.
او اضافه می کند: همچنین به منظور رسیدگی به سایر 
تخلفات عوامل دســت اندرکار این طرح، قبلا شکایاتی 
تقدیم دستگاه قضائی شده که برای نمونه در یک مورد 
به صدور رأی قاضی مبنی بر توقف هرگونه تخصیص و 
برداشت آب در حوضه زاینده رود به ویژه عملیات پروژه
 بن-بروجن تا زمان تأمین منابع آبی جدید منتهی شده 
و شــکایات دیگری نیز درخصوص این طرح در مراحل 

رسیدگی از سوی دیوان عدالت اداری است.
کرباســچی ادامه می دهــد: بهره بــرداری از طرح 
بــن- بروجــن از مبدأ حوضــه زاینــده رود، ناقض نظر 
مشورتی لازم الاتباع شورای نگهبان درخصوص تضییع 
حقابه هــای حوضه زاینــده رود در نتیجه انتقال آب به 

یزد است.
او می افزایــد: تبصره ۲ ماده ۸۴ و مــاده ۸۷ قانون 
تشکیلات و آیین دادرسی دیوان عدالت اداری، مصوب 
۱۳۹۲/۳/۲۵ مجمع تشــخیص مصلحــت نظام، مقرر 
مــی دارد: «هــرگاه مصوبه مورد شــکایت بــه لحاظ 
مغایرت با موازین شــرعی برای رسیدگی مطرح باشد، 
موضــوع جهت اظهارنظر به شــورای نگهبان ارســال 
می شــود. نظــر فقهای شــورای نگهبان بــرای هیئت 

عمومی و هیئت های تخصصی لازم الاتباع است».
این فعال محیط زیســت ادامه می دهد: با توجه به 
اینکه طبق نظر شــورای نگهبان، با انتقــال آب به یزد 
حقی ضایع شــده و این حق با توجه به مسکوت شدن 
پرونــده، به صاحب حق برگردانده یا جبران نشــده، هر 
نــوع بارگــذاری و تخصیص جدید، پیــش از ادای حق 
صاحبان حق تضییع شده غیر قانونی و تضییع مضاعف 

حق حقابه داران زاینده رود است.
او با بررســی ابعــاد فراقانونی از منظــر اقتصادی 
می گوید: نســبت بودجه تخصیص یافته به این طرح در 
سنوات گذشته، در مقایسه با ظرفیت طرح نشان دهنده 
این اســت که این طرح یکی از هزینه برترین طرح های 
آب رســانی کشــور به نســبت ظرفیــت آب انتقالی در 
ســال های اخیر است. این در حالی است که در حوضه 
مقصــد یعنــی کارون، منابــع کافــی آب ســطحی با 
هزینه های کمتر در دسترس و قابل مطالعه و اجراست.
او با اشــاره به اعتــراف معاون وقــت آب و آبفای 
وزارت نیرو که توجیه فنی کارشناســان، در آغاز، تأمین 
آب برای مناطق هدف در این طرح، از حوضه ســبزکوه 
بوده اســت و نه حوضــه زاینده رود، تصریــح می کند: 
بدیهی اســت از منظر فنی و مهندســی چنانچه امکان 
انتقــال آب به صورت ثقلی از یک حوضه به شــهرها و 
روستاهای هدف آب رسانی وجود داشته باشد، گزینه ای 
که مستلزم پمپاژ و هزینه های سرسام آور برق مورد نیاز 

است، از گزینه های روی میز حذف می شود.
کرباســچی با اشــاره بــه اینکــه در شــرایطی که 
حقابه هــای زیســت محیطی و حتــی نیازهای شــرب 
حوضه مبدأ یعنی زاینده رود، با مشــکلات و کمبودهای 
جبران ناپذیــر با منابع موجود مواجه اســت، می گوید: 
وزارت نیرو حتی برای تأمین آب شرب اصفهان اقدام به 
حفر چاه های عمیق در دشت ممنوعه بحرانی اصفهان 
کرده، انتقال آب بــه خارج از حوضه هم در تعارض با 
ضرورت تأمین نیازهای شــرب حوضه مبدأ به طور کامل 
و هم در تعارض با تأمین حقابه محیط  زیســت حوضه 

مبدأ است.
او اضافه می کند: به لحاظ زیست محیطی این طرح 
حتی با ضوابط زیست محیطی نظام نامه تخصیص آب 
وزارت نیرو نیز مغایر است. همچنین تالاب بین المللی 
گاوخونــی کــه تقریبا به طور کامل خشــکیده اســت، 
چنانچه حقابه زیســت محیطی خــود را دریافت نکند، 
با تبدیل شــدن به کانــون ریزگردهای آلــوده به فلزات 
ســنگین، به تهدیدی علیه بهداشت عمومی در چندین 
استان حوضه آبریز فلات مرکزی ایران بدل خواهد شد.
دشــت اصفهان-برخــوار بــا جمعیتــی بالــغ بر 
پنج میلیــون و ۲۰۰ هــزار نفر و نرخ ســالانه ۱۸ و نیم 
ســانتی متر بــر اســاس قرائت های GPS بــا دقت یک 
میلی متــر در محــدوده شــهری با پدیده فرونشســت 
مواجه اســت. او اظهار می کند: وجود ۸۶۰ هزار منزل 
مسکونی، شش هزار بنای تاریخی، فرودگاه، پالایشگاه، 

قطار شــهری، خطوط انتقال برق و ســوخت فسیلی و 
راه های ارتباطی موجب آســیب پذیری شــهرهای این 

دشت شده است.
«بهرام نادی»، عضو هیئت علمی دانشگاه نجف آباد 
هــم دراین باره به «شــرق» می گوید: وســعت آبخوان 
دشت اصفهان هزارو۶۰۰ کیلومتر مربع و حداکثر عمق 
آبرفت ۳۰۰ متر اســت و حجم آب زیر زمینی در ســال 
۱۳۶۱ برابــر ۵/۷ میلیــارد مترمکعب برآورد شــده که 
تقریبا نیمی از حجم آب در ســال ۱۳۶۱ تا ۱۴۰۰ مصرف 

شده است.
او اضافــه می کند: میزان برداشــت ســالانه از آب 
زیرزمینی در ســال های گذشــته ۳۱۱ تــا ۵۲۲ میلیون 
مترمکعــب اعــلام شــده و منبــع اصلــی تغذیه آب 
زیرزمینی زاینده رود است. در صورت ادامه روند تخلیه 
آبخوان و عدم تغذیه آن در ســال ۱۴۰۹ تا ۱۴۱۵ شاهد 

تخلیه کامل آبخوان خواهیم بود.
نادی با اشــاره به اینکــه در صــورت تخلیه کامل 
آبخــوان به صورت خوش بینانه شــاهد ۴۶ ســانتی متر 
نشســت در میدان نقش جهان خواهیم بود، می افزاید: 
۸۴ سانتی متر نشست در ایستگاه قطار شهری عاشق آباد 
و زینبیه و ۱۸۲ ســانتی متر نشست در حبیب آباد از دیگر 

تبعات پدیده فرونشست قلمداد می شود.
او تأکیــد می کند: با توجه به میانگین قیمت جهانی 
هر مترمکعــب آب با مصرف خانگــی برابر ۲٫۰۴ دلار 
تخلیــه کامل آبخوان از نظر بعــد اقتصادی به مفهوم 
آسیب رســانی جدی به تمامی ســازه ها و تأسیســات 
شــهری در مقابل عددی کمتر از ۹ میلیارد دلار خواهد 
بــود. پس بهتر اســت به جــای انتقــال آب از حوضه 
پرتنش زاینده رود به حوضه آبریز کارون تا دیر نشده به 

فکر اصفهان بود.
عضو هیئــت علمی دانشــگاه آزاد نجف آباد ادامه 
می دهد: با توجه قوانین مصوب و احکام دادگاه، به نظر 
می رسد طرح های انتقال آب بین حوضه ای بن- بروجن 
مانند طــرح انتقــال آب زاینده رود به یــزد که مطابق 
مصوبــات قانونی، ســبب تضییع حقــوق حقابه داران 
خلاف شرع و قانون اعلام شده تکرار اشتباهات گذشته 
در خصوص اثرات نامطلوب اجتماعی و زیست محیطی 

طرح انتقال آب بین حوضه ای باشد.
او تأکیــد می کند: فرونشســت زمین به طرز بســیار 
وحشــتناکی شــهر اصفهان را با تمام داشته هایش به 
مخاطره می اندازد و سراســر این شــهر را در می نوردد 
و یکــی از مســتندات ایــن ادعــا، نقشــه های حاصل 
از داده هــای ماهواره ای تهیه شــده توســط ســازمان 
زمین شناســی کشــور در ســال های ۱۳۹۵ تــا ۱۳۹۹ و 
همچنیــن داده های با دقت بالای حاصــل از پردازش 
شــبکه GPS این ســازمان در ســال ۱۴۰۰ و تعیین نرخ 
۱۸۵ میلی متر در ســال اســت و نتایج اندازه گیری دال 
بر بحرانی بــودن وضعیت ایــن آبخوان اســت. نتایج 
بحرانی فرونشســت، هیچ گونه تأثیــری در توقف پروژه 
بن-بروجن به عنوان نمونه ای از روند افزایش بارگذاری 
ندارد.نادی توضیح می دهد: ضروری اســت نمایندگان 
و مســئولان محترم اســتان ضمن روشن ســازی افکار 
عمومی درخصوص دلیل انتقال آب از حوزه زاینده رود 
بــه حوزه کارون، اثــرات انتقــال آب و افزایش هر نوع 
بارگــذاری در حوضــه آبریز زاینــده رود را در شــرایط 

نامطلوب خشکی زاینده رود شفاف سازی کنند.
او اضافه می کند: لازم اســت ضمن تشکیل کارگروه 
ملی احیــای زاینده رود، ردیف بودجه مناســبی در این 
زمینــه اختصاص و برنامه زمان بنــدی مطلوبی جهت 
احیــای زاینــده رود ارائه شــود. اولین ردیــف بودجه 
می تواند در زمینه تدوین راهکار های احیای زاینده رود و 
برنامه زمان بندی و تعیین منابع احیای زاینده رود باشد. 
چه موضوعی فراتر از حفظ و بقای اصفهان است، چه 
موضوعی مهم تر از جلوگیری از نابودی اصفهان وجود 
دارد کــه بتواند طرح های انتقــال و طرح های افزایش 
بارگذاری را که مانند نیشــتری بر تن بی جان و خســته 

اصفهان است، توجیه کند.

او می گویــد: در صورت ادامــه بی توجهی به اثرات 
شــدیدا مخرب کم آبی به زیرساخت های شهر اصفهان 
شاهد ازبین رفتن سرمایه های عظیم ملی خواهیم بود. 
به نظر می رســد با همه ادله قانونی و مستندات علمی 
و قانونــی متقن،  باید احیای زاینده رود با اولویت احیای 
آبخوان دشت اصفهان به عنوان موضوعی بسیار مهم و 
والا در دستور کار مسئولان محترم شهر، استان و کشور 

قرار گیرد.
نادی تأکید می کند: لازم به ذکر است که انتقال آب 
بین حوضه ای تاکنون چه به اصفهان یا یزد و... به غیر از 
دست اندازی نامطلوب به محیط زیست، سبب توسعه 
با پتانســیل ناپایدار شده اســت که اثرات نامطلوب آن 
را در تخریب محیط زیســت، آلودگی خــاک، آب و هوا، 
تمرکز امکانات، افزایش نامناســب تنش های اجتماعی 

بین حوضه ای و... متأسفانه شاهد هستیم.
طرح موســوم به بن-بروجن، بدون توجه به منابع 
جایگزیــن در ناحیــه مقصــد (حوضه آبریــز کارون) 
و بــدون انجــام همه اقدامــات و گزینه هــای منطقی 
در ناحیــه مقصــد انجــام گرفتــه اســت. در حالی که 
ســرانه آب تجدیدپذیــر در حوضــه زاینــده رود زیــر 
هــزار متــر مکعــب در ســال بــوده و این بــه معنی 
تنش شــدید آبــی در این حوضــه آبریز اســت. طرح 
بن- بروجن، برای انتقال آب از حوضه پرتنش زاینده رود 
به حوضــه آبریز کارون با ســرانه آب تجدیدپذیر بالای 
هزارو ۷۰۰ متر مکعب در ســال، طراحی شــده اســت 
که مغایر با عقلانیت و منطق مهندســی و اقتصادی و 

حقوقی و اجتماعی و امنیتی است.
در همیــن زمینه مهــدی طغیانی، نماینــده مردم 
اصفهــان در مجلس شــورای اســلامی، بــه خبرنگار 
«شــرق» می گوید: متأســفانه از یــک وضعیت پراکنده 
و غیرمنســجم در بدنــه دولت رنج می بریم و بخشــی 
از مشــکل زاینــده رود هــم بــه همین عدم انســجام 
برمی گردد. هر بخشــی از دولت به دنبال حل مســئله 
به ســبکی اســت و قســمت هایی هم کــه در جریان 
احیای زاینده رود نیستند، اقدامات خودشان را در مسیر 
خلاف جهــت انجام می دهند. او ادامه می دهد: دولت 
بــه دنبال احیای جریان زاینده رود اســت؛ اما ســازمان 
برنامــه و بودجه با این هدف هماهنگ نیســت؛ چراکه 
بودجه ریزی در راســتای برنامه های کلان دولت نیست 
و براســاس بودجه ریزی در سنوات گذشته به برنامه ای 
بودجه تخصیص می دهد تا پروژه به ســرانجام برسد، 
غافــل از اینکــه آیا ایــن پروژه از اســاس در راســتای 

برنامه های دولت باشد یا نباشد!
ســخنگوی کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای 
اســلامی با اشــاره به مدیریــت غیرمنســجم حاکم بر 
دولت های گذشــته تاکنون، می گوید: پروژه موسوم به 
بن-بروجــن در تابلوی منابع و مصارف تعریف نشــده 
اســت. ایــن را در نظر بگیرید که نیمی از تابلو کســری 
است! مهم ترین مســئله این طرح انتقال بین حوضه ای 
اســت و قصد دارد از حوضه بحرانی آب را به حوضه 
پرآب منتقــل کند که منطقی نیســت. ایــن طرح باید 
بازمهندســی شــود و از طریق دیگری آب گیری شــود. 
زاینده رود به هیچ وجــه امکان انتقــال ۵۰ میلیون متر 

مکعب آب را به حوضه کارون نمی دهد.
طــرح بن-بروجــن مغایر با معیارهای پیشــنهادی 
زیســت محیطی  قانونی  ارزیابــی  یونســکو، هیچ گونه 
ندارد و مجریــان و کارفرمایان آن با علم به اینکه هیچ 
کارشناسی در ســازمان حفاظت محیط زیست، ماهیت 
ضد زیســت محیطی طرح را تأییــد نخواهد کرد، از آغاز 
بدون اخذ تأییدیه های زیســت محیطی عملیات اجرائی 

غیرقانونی این طرح را پیش برده اند.
به نظر می رســد تنهــا راهکار قانونــی بهره برداری 
از طــرح و رفع تعارضات، آب گیری مســتقیم این طرح 
از حوضه آبریز کارون اســت. با توجــه به آنچه قبلا از 
قول معــاون وقت آب و آبفای وزارت نیرو گفته شــد، 
مناسب ترین گزینه، آب گیری این طرح از حوضه سبزکوه 
اســت. با انتقال آب از ســبزکوه به بروجن، انتقال آب 

تا شــهرکرد و بن به صورت 
ثقلی امکان پذیر است.

لازم بــه ذکر اســت که 
طرح  ایــن  از  بهره بــرداری 
از مبدأ زاینــده رود، حتی در 
از طرح  بهره برداری  صورت 
امکان پذیر  نیز  سه  کوهرنگ 
منابــع  چرا کــه  نیســت؛ 
طــرح  از  اســتحصالی  آب 
کوهرنگ ســه قبــلا به طور 
کامل توســط وزارت نیرو به 
چند اســتان تخصیص یافته 
و پیش فروش شــده اســت 
کوهرنگ  از  بهره بــرداری  و 
سه هیچ یک از مغایرت های 
قانونــی و فنــی مذکــور را 

مرتفع نخواهد کرد.
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به اطلاع میرساند اینجانب جلال جوانبخش فرد  مالک یک واحد آپارتمان مشاع پلاك 
ثبتى 4/269 واقع در تهران- نیاوران جمال آباد خیابان صنوبر نبش کوچه بهشت 
پلاك 2  موضوع سوابق ثبتى  متقاضى تعیین بستر و حریم نهر در داخل و مجاورت 
پلاك ثبتى فوق الذکر میباشم و حسب اعلام امور منابع آب تهران و  پردیس  بر 
اساس ضوابط و مقررات جارى تعیین بستر و حریم منوط به مراجعه کلیه مالکین 
مشاعى به امور آب و تکمیل پرونده میباشد لذا از کلیه مالکین مشاعى تقاضا 

میشود با در دست داشتن مدارك مالکیت خود ظرف مدت ده روز از تاریخ انتشار 
آگهى به امور منابع  آب  تهران و پردیس  به نشانى خیابان دکتر فاطمى  خیابان 

حجاب شرکت آب منطقه اى تهران مراجعه نمائید.  بدیهى است عدم مراجعه مالکین 
مشاعى ظرف مدت مقرر فوق نافى اقدامات شرکت آب منطقه اى تهران (امور آب 
منابع  تهران و پردیس ) نبوده و بستر و حریم اعلامى براى کلیه مالکین مشاعى 

لازم الرعایه مى باشد.

آگهى تملک
وزارت دفاع و پشتیبانى نیروهاى مسلح درنظر دارد 
وفق لایحه قانونى نحوه خرید و تملک اراضى براى 
اجراى برنامه هاى عمومى، عمرانى و نظامى دولت 
مصوب 1358/11/17 شوراى انقلاب نسبت به 

تملک بخشى از اراضى پلاك هاى 5 فرعى از 2966 
اصلى و 156 و 157 فرعى از 3220 و 27 فرعى 
از 2967 اصلى و همچنین تملک اراضى پلاك هاى 
ثبتى 8 و9 فرعى از 3220 اصلى و پلاك هاى فرعى 

10، 17 الى 22 و 24 از 2967 اصلى که همگى 
واقع در بخش 2 ثبتى شهرستان بوشهر هستند به 
نشانى پایگاه هوایى شهید یاسینى بوشهر واقع در 
محدوده پایگاه مذکور اقدام نماید. ازین رو کلیه 
مالکین و صاحبان حقوق در اراضى مزبور حداکثر 

ظرف مدت یک ماه پس از انتشار آگهى با در دست 
داشتن جمیع اسناد و مدارك مالکیت جهت توافق 
یا معرفى کارشناس منتخب خود به منظور دریافت 
حقوق متعلقه به نشانى تهران - خیابان پیروزى 

- ستاد نیروى هوایى ج.ا.ا یا پایگاه هوایى شهید 
یاسینى در شهرستان بوشهر(معاونت پشتیبانى) 

مراجعه نمایید. بدیهى است در صورت عدم مراجعه 
مالکین و صاحبان حقوق در مهلت مقرر، وزارت دفاع 
و پش ن.م وفق لایحه قانونى مذکور اقدامات لازم 
را در خصوص تعیین هیئت کارشناسى منظور تقویم 

ملک از طریق دادگاه صالحه به عمل خواهد آورد. 


